
سكوت دانشمندان 
جائز نيست!

]ش�ما كه[ علم داريد، اين علم، ش�ما را مس�ئول 
مي كند. »مسئول مي كند« يعني چه؟ يعني بايد، هم 
از علمتان به نفع مردم استفاده كنيد، هم از اعتباري 
كه اين علم به شما داده به نفع مردم استفاده كنيد. . . 
شما اگر در دانش هسته اي، دانش پزشكي، فيزيك، 
مديريت يا هر دانش ديگ�ري يك رتبه  علمي اي به 
دست آورديد، اين طبعاً براي ش�ما در هر دو جهت 
مسئوليت ايجاد مي كند؛ يعني هم خود آن دانش در 
خدمت به مردم بايد قرار بگيرد و هم آن اعتباري كه 
شما به خاطر اين علم پيدا مي كنيد. اين جمله  معروف 
اميرالمؤمنين عليه الس�ام در اين زمينه، حرف را 
تمام مي كند: وَ ما اخََذَ اللّهُ عَلَي العُلَماءِ الَّ يقِرّوا عَلي 
ه ظالمٍِ وَ ل سَغَبِ مَظلوم )خطبه ۳(، يعني خداي  كظَّ
متعال اين تعهد را از علما گرفته، از دانشمندان گرفته 
ه ظالم« و »سَغَب  كه در اين زمينه تحمل نكنند »كظَّ
مظل�وم« را؛ نبايد تحمل كنند پرخوري س�تمگر و 
گرسنگي س�تمديده را؛ الَّ يقِرّوا. بايد عكس العمل 

نشان بدهيم، واكنش نشان بدهيم. 
۱۴۰۲/۰۷/۲۵

   خبر اول

واقعه طبس، محاسبه اي فراتر از عقل مادي
در پنجم ارديبهشت ماه ۱۳۵۹، عملياتي نظامي و تجاوزكارانه با عنوان 
»پنجه عقاب« از سوي امريكا عليه ايران، با هدف آزادسازي گروگان هاي 
امريكايي در تهران آغاز ش��د. اين عمليات كه با مشاركت نيروهاي ويژه 
»دلتا« و بهره گيري از پيش��رفته ترين تجهيزات نظامي طراحي ش��ده 
بود، در كوير طبس و با اتكاي بر حداكثر ظرفيت ش��بكه هاي جاسوسي 
و عوامل مزدور وابس��ته به امريكا و غرب در ايران و منطقه و همچنين با 
همكاري گسترده برخي كشورهاي منطقه و غربي برنامه ريزي شده بود. 
بااين حال، پيش از آنكه عمليات به مرحله اصلي خود برسد، با شكستي 
كامل و تاريخي مواجه شد؛ رخدادي كه نه صرفاً يك ناكامي نظامي، بلكه 
تجلي آشكاري از تحقق سنن الهي به شمار مي آيد. از همين رو، اين واقعه 
تاريخي را نمي توان صرفاً با تحليل هاي نظامي يا سياس��ي توضيح داد؛ 
امري كه برخي در تقلايي بيهوده، سعي داش��ته اند آن را به عوامل فني 
يا دخالت خارجي، از جمله نقش اتحاد جماهير ش��وروي، نسبت دهند. 
اما بررسي هاي رس��مي و پژوهش هاي دقيق بعدي نشان داد كه چنين 
ادعاهايي فاقد هرگونه سند و مدرك معتبر است، به گونه اي كه تاكنون هيچ 
داده  يا مدركي دال بر نقش مستقيم شوروي سابق در حادثه طبس كشف 
نشده و همين مسئله، فرضيه دخالت اين كشور را به كلي رد مي نمايد. در 
خصوص مسائل فني مرتبط با نقص در بالگردها نيز بايد به اين نكته اشاره 
كرد كه برخي از شركت هاي مالك اين بالگردها در ايران در سال ۱۳۵۸، 
حلقه اي از حلقه هاي همكار با امريكا در عمليات پنجه عقاب بوده و شماري 
از كاركنان آنها پس از شكست عمليات در طبس دستگير شدند. عمليات 
پنجه عقاب با برنامه ريزي دقيق و جزئي نگرانه اي طراحي شده بود. اين 
طرح شامل عبور از خاك عمان، سوخت گيري در نقطه اي از كوير، انتقال 
نيروها به حومه تهران و ادامه مسير با خودرو به سمت پايتخت مي گرديد. 
اما وقوع توفان شني شديد، دقيقاً در محل توقف و جابه جايي نيروها، نه تنها 
سبب زمينگير شدن نيروهاي امريكايي و مزدوران فارسي زبان آنان شد، 
بلكه در پي برخورد يك هواپيما و يك فروند بالگرد، كل عمليات به شكلي 
مفتضحانه به پايان رسيد. اين هم زماني دقيق و پيامدهاي سهمگين آن، 
نمي تواند صرفاً ناش��ي از يك رويداد طبيعي تلقي ش��ود، بلكه بايد آن را 
نمونه اي روش��ن از تحقق وعده هاي الهي دانست؛ وعده هايي كه تنها در 

چارچوب سنن الهي قابل تبيين و فهم  هستند. 
س��نت هاي الهي، نه ادعايي خيال گونه و نه تمنايي آرماني  هستند بلكه 
آن گونه كه رهبر معظم انقلاب اسلامي مي فرمايند، اين سنت ها »قوانين 
جاري در عالم«اند، همچون جاذبه، همچون طلوع خورش��يد و گردش 
افلاك. سنت الهي، قانوني است كه موضوع، حكم و نتيجه دارد؛ اگر انساني 
يا ملتي، خود را با موضوع آن منطبق كند، نتيجه ناگزير خواهد آمد. قانون 
خداوند، وعده اي دروغين نيست؛ سنت خدا، نه تابع خواست سلاطين و 
قدرت هاست، نه تغييرپذير در گذر زمان. پروردگار متعال در قرآن، با لحن 
ُ مَن ينصُرُهُ«. بر اس��اس اين  محكم و بي ابهام، مي فرمايد: »وَ ليَنصُرَنَّه اللَّه
سنت  الهي، پيروزي و شكست، نصرت و خذلان، تابعي از رابطه انسان با 
خداوند و عمل به تكاليف ديني است. بر اين اساس، هرگاه مردمي در راه 
خدا برخيزند، فرياد بزنند، ايستادگي كنند و به اخلاص و تقوا مزين شوند، 
خداوند آنها را ياري مي دهد. انقلاب اسلامي ايران، از آغاز، چنين حركتي 
بود و حادثه طبس، شاهدي روشن بود بر صدق اين حركت؛ حادثه اي كه 
عقل مادي غربي از تحليل آن ناتوان اس��ت. امام خميني )ره( در اين باره 
مي فرمايند: »نبايد بيدار بشوند آن هايي كه توجه به معنويات ندارند و به 
اين غيب ايمان نياورده اند؟ نبايد بيدار بش��وند؟ كي اين هلي كوپترهاي 
آقاي كارتر را كه مي خواستند به ايران بيايند ساقط كرد؟ ما ساقط كرديم؟ 
شن ها ساقط كردند، شن ها مأمور خدا بودند، باد مأمور خداست، قوم عاد 
را باد از بين برد. اين باد مأمور خداست، اين شن ها همه مأمورند. تجربه 

بكنند باز«. 
واقعه طبس، به عنوان يكي از جلوه هاي بارز نصرت الهي، تجلي اين اعتقاد 
توحيدي است كه قدرت الهي بر هر قدرتي غلبه دارد. ملت ايران، به درستي 
بر مبناي آموزه هاي ديني و تجربياتي مانند واقعه طبس، دريافته است كه 
سنت هاي الهي را بايد در تحليل، تصميم گيري و حركت مدنظر قرار دهد. 
سنت هاي الهي، موضوع داستان هايي از گذشته نيستند؛ »سُنَّههَ اللِ الَّهتي قَد 
خَلتَ مِن قَبلُ وَ لنَ تجَِدَ لسُِنَّههِ اللِ تبَديلًا«. اين سنت ها، امروز نيز حاكم اند 
و فردا نيز حاكم خواهند بود. اگر ملتي خود را در مسير آن قرار دهد، نصرت 
خداوند را خواهد ديد و اگ��ر از آن روي برگرداند، در گرداب ضعف و ذلت 
خواهد افتاد. اهميت در نظر داشتن اين اعتقاد الهي در آن است كه باور به 
سنت هاي الهي در جامعه و ميان نخبگان، بايستي مبناي حركت باشد. 
باور به اينكه »ان تنَصُرُوا الَلَّه ينصُرْكُمْ« تنها يك شعار نبوده، بلكه مبنايي 
راهبردي است، موجب مي شود تا جامعه و نظام جمهوري اسلامي ايران در 
برابر فشارها و تهديدهاي بزرگ بر اصول خود ايستاده و از مسير الهي خود 
عدول نكنند. اين نگاه نه فقط يك ابزار معنوي، بلكه يك مبناي تحليلي 
براي فهم رخدادها و طراحي آينده است. واقعه طبس، صرفاً يك شكست 
نظامي براي امريكا نبود، بلكه تجربه اي الهي براي ملت ايران اس��ت كه 
نشان مي دهد در مسير ايستادگي و توكل به خدا، پيروزي نه تنها ممكن، 
بلكه محتوم خواهد بود. تحليل واقعه طبس بر مبناي سنن الهي، عقل ها 
و قلب هاي بيدار و آزاده را متوجه اين حقيقت مي سازد كه در هر حركت 
سياسي و اجتماعي، نمي توان نقش ايمان، اراده الهي و حركت ملت مؤمن 
را ناديده گرفت. اين آموزه، نه فقط بخشي از حافظه تاريخي و راهبرد ملت 
مسلمان ايران است، بلكه الگويي براي آينده نيز به شمار مي رود. الگويي كه 
مقاومت الهي و بي نظير مردم غزه در برابر رژيم صهيونيستي و حماسه هاي 
مقاومت يمن در برابر امريكا، بر صدق آن ش��هادت مي دهند. جمهوري 
اسلامي ايران، با تأكيد بر همين الگو، مسير مقاومت، خودباوري و استقلال 

را ادامه داده و خواهد داد، باذن الل، ان شاءالل. 

نکوهش دهن لقی، اعتراض بیخود و تحلیل غلط

رهب�ر معظ�م انق�اب اس�امي در مجلس 
ع�زاداري ش�هادت حض�رت ام�ام ص�ادق 
علي�ه الس�ام بي�ان كردن�د كه خ�ط ائمه 
»خ�ط ايس�تادگي و اس�تقامت« و درس 
ائم�ه »درس منط�ق و اس�تدلل« اس�ت. 
دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت الل العظمي 
خامنه اي روز گذشته گزيده بيانات معظم له در 
پايان مجلس عزاداري سالروز شهادت حضرت 
امام جعفر صادق عليه الس��لام را منتش��ر كرد. 
رهبر معظم انق��لاب در اين بيان��ات فرمودند: 
در زمان امام صادق )عليه الصلاه والس��لام( در 
تقدير الهي �� و نه در قضاي محتوم الهي �� بنا 
بوده يك تحولي اتفاق بيفتد به نفع ائمه  هدي 
)عليهم السلام(. اين را در روايات متعددي كه 
وارد شده، انسان مي فهمد. يك روايت از حضرت 
صادق )ع( است كه مي فرمايد كه »انِ اللَ قَدرَ 
هذا الاَمرَ في سَنَةِ سَ��بعين« ) كافي، ج ۱، ص 
۳۶۸ )با اندكي تفاوت((. خداي متعال اين امر 
را، يعني امر امامت را �� امامتِ به معناي واقعي 
را �� در تقدير خودش براي س��ال ۷۰ هجري 

گذاشته بود. 
    بي اعتنايي مردم امامت را ۷۰ سال به 

عقب انداخت
رهبر انقلاب اضافه كردند: وقتي كه امام حسن 
مجتب��ي صلح كردند ب��ا معاويه، ي��ك عده اي 
مي آمدند گله مي كردن��د و اعتراض مي كردند. 
حضرت مي فرمودند كه: »ما تَ��دري لعََله فتِنَه 
لكَم وَ مَتاعٌ الي حين«؛ اين تا يك وقتي اس��ت، 
اين موقت اس��ت. يعني در كلمات امام حسن 
مجتبي )ع( اش��اره ش��ده به اينكه اين حادثه، 
اين تس��لط كفر و نفاق، بنا نيست دائمي باشد؛ 
در تقدير الهي اين موقت است. تا كي؟ تا سال 
۷۰. يعني طبق همين روايت، سال ۷۰ هجري 
بنا است هر كس از اهل بيت در قيد حيات است، 
قيام كند و حكومت را به دست بگيرد، و امامت 
واقعي تحقق پيدا كند. بعد حضرت مي فرمايند: 
فَلمَا قُتِلَ الحُسينُ عليه السلام اشِتَد غَضَبُ اللِ 
عَلي اهَلِ الاَرضِ فَاَخرَهُ الِي مِئَةٍ وَ ارَبعَين؛ يعني 
حادثه  كرب��لا، اين بي اعتنايي م��ردم به مباني 

ديني، اين اعِراض آنها، اث��رش اين بود كه اين 
تقدير الهي عقب افتاد تا سال ۱۴۰. ۱۴۰ زمان 
امام صادق )ع( است ديگر، كه حضرت ]سال[ 
۱۴۸ از دنيا رفتند. اين را ش��يعه مي دانستند. 
يعني خواص شيعه مي دانستند. لذا مثلًا در يك 
روايتي دارد كه زُراره ب��ه اصحابش �� زراره كه 
خب جزو نزديكان است �� مي گويد لا ترَي عَلي 
أعوادِها الِا جعفراً)رجال كشي، ص ۱۵۶(؛ اعواد 
]يعني[ پايه هاي منبر، منبر خلافت؛ يعني من 
جعفر را دارم مي بينم كه روي اين منبر خواهد 
نشست. اين ]جور[ است. يا در يك روايت ديگر 
باز همي��ن زراره �� چ��ون زراره س��اكن كوفه 
بود �� پيغام مي دهد به حض��رت صادق )ع( و 
عرض مي كند كه يكي از دوستان ما از شيعيان 
مقروض ش��ده و طلبكارها دنبالش هستند. او 
هم براي اينكه پول ندارد، گذاشته از شهر رفته، 
آواره شده. اگر اين قضيه، يعني قضيه  خلافت، 
تا همين يكي دو س��ال بنا است انجام بگيرد �� 
در روايت، هذا الأمر دارد؛ ]يعني[ اگر اين قضيه 
بنا است همين يكي دو سال انجام بگيرد �� خب 
اين ]شخص[ باشد تا شما بيايي سر كار، و قضايا 
حل مي شود، اما اگر طولاني اس��ت، رفقا پول 
جمع كنند و قرض او را بدهند)رجال كشي، ص 
۱۵۷(. يعني كسي مثل زراره منتظر بوده كه در 
همين يكي دو ساله مس��ئله تمام بشود. اينكه 
شما مي بينيد مي آيند خدمت حضرت صادق و 
مدام مي گويند آقا، چرا قيام نمي كنيد، ]چرا[ 
قيام نمي كنيد، ناشي از اين است كه منتظرند؛ 
]يعني[ يك چيزي ش��نفته اند، يك مطلبي به 

گوششان رسيده. 
   گاه�ي يك ده�ن لق�ي و تحليل غلط 

مسير تاريخ را عوض مي كند
بع��د دنباله  هم��ان روايت كه ]س��ال[ ۱۴۰ را 
معين فرمود، فرمود: ش��ما افش��ا كرديد، خدا 
عقب انداخت، يعني اگر ش��يعيان دهنش��ان 
قرص بود و افش��ا نمي كردند، شايد همان وقت 
قضيه تمام مي شد؛ و ش��ما ببينيد تاريخ چقدر 
تغيير پيدا مي كرد! اصلًا مس��ير بشر يك مسير 
ديگري مي شد و امروز دنيا، دنياي ديگري بود. 

يعني كوتاهي هاي ما، يك ج��ا دهن لقي مان، 
يك جا كمك نكردنمان، يك جا اعتراض كردن 
بيخودي مان، يك جا صب��ر نكردنمان، يك جا 
تحليل غلطي كه از اوضاع مي كنيم، گاهي تأثير 
مي گذارد - ]آن هم[ تأثي��رات تاريخي- يعني 
اين جور مسير را عوض مي كند؛ لذا خيلي بايد 
مراقبت ك��رد. و البته زندگي ام��ام صادق )ع( 
زندگي فوق الع��اده اي اس��ت، زندگي عجيبي 
است، زندگي موفقي است از لحاظ اشاعه  احكام 
الهي و روايات فراواني كه از آن بزرگوار و اصحاب 
ايشان داريم. البته اين چهار هزار شاگردي كه 
]براي حضرت[ نقل مي شود، ش��نونده خيال 
مي كند كه حضرت يك درسي شروع مي كردند، 
چهار هزار نف��ر آنجا مي نشس��تند؛ اين ]جور[ 
نيست. در طول عمر اين بزرگوار چهار هزار نفر 
از ايش��ان روايت كرده اند �� آن طور كه حالا در 
آن كتاب هست �� ايش��ان چهار هزار نفر راوي 
دارند؛ چهار هزار ش��اگرد به اين معنا است؛ نه  
اينكه حالا چهار ه��زار نفر مي نشس��تند پاي 
درس ايش��ان و ايش��ان درس مي دادند. و ماها 
دوريم از زندگي ائمه؛ اطلاعاتمان كم اس��ت، 

هم از كلماتش��ان، هم از بياناتشان، رواياتشان، 
و حالات زندگي شان. 

   درس ائم�ه درس ايس�تادگي و درس 
منطق است

رهبر انقلاب سپس تصريح كردند: اين قضايايي 
هم كه در روايات ما اس��ت و نقل مي ش��ود كه 
ايشان را بردند پيش منصور و منصور به ايشان 
شدت خش��م نشان داد، ايش��ان هم گفتند كه 
»يابن عم! بزرگان، پيغمبران مظلوم واقع شدند، 
آنها بخشيدند، تو هم ما را ببخش«، اينها را بنده 
به طور قاطع مي گويم دروغ است؛ به طور قاطع 
اينها واقعيت ندارد. امام با هيچ كس اين جوري 
حرف نمي زن��د؛ چه آن وقتي كه خطر كش��ته 
شدن باشد، چه خطر كشته ش��دن نباشد؛ هر 
چه؛ امام اصلًا اين ج��وري حرف نمي زند. راوي 
]اين حرف[ كيست؟ ربيع؛ راوي اش ربيع خادم 
است! ربيع، خادم منصور است، يعني همه كاره  
منصور اس��ت؛ يك فرد درباري دروغگوي مثلًا 
اين جوري. اين ]ش��خص[ آمده نقل كرده كه 
امام صادق اين ج��وري گفت. خ��ب اين براي 
از بين بردن روحيه  ش��يعه ابزار خوبي اس��ت 
ديگر؛ لذا از نقل اينها مطلقا بايد اجتناب كرد. 
بعضي ها بي خ��ودي نقل مي كنن��د، در حالي 
كه اين روايات، روايات درس��تي نيس��ت. ائمه 
درس اس��تقامت و درس ايس��تادگي و درس 
منطق ]مي دادند[؛ و در سخن گفتن با منطق، 

استدلال، طرف را گير انداختن. 
   ايس�تادگي غزه و لبنان، مصداق خط 

درست ائمه
بخش پايان��ي اين بيانات ب��ه مصاديق امروزي 
ايستادگي و منطق ائمه اش��اره داشت و رهبر 
معظم انقلاب بيان كردند: شما ببينيد حضرت 
زينب در مجلس ابن زي��اد، در مجلس يزيد چه 
جوري حرف مي زند! آن درست است؛ آن خط، 
خط درست ائمه است. هر كسي ايستادگي كند، 
در خط اي��ن بزرگ��واران دارد حركت مي كند. 
امروز هم اينهايي كه در غ��زه، در لبنان دارند 
ايستادگي مي كنند، اينها در واقع در خط همين 

ائمه  دين، ائمه  هدي دارند كار مي كنند. 
   تجليل از برنامه هاي قرآني ماه مبارك 

رمضان
رهبر معظم انقلاب در ابتداي اين ديدار كه در 
آن »جمعي از فعالان قرآني و دست اندركاران 
برنامه هاي رسانه ي ملي در ماه مبارك رمضان« 
نيز حضور داش��تند، فرمودند: امروز در جلسه  
ما الحم��دلل قرآني ه��ا جمعند. خدا را ش��كر، 
امس��ال ماه مبارك الحمدلل ي��ك ماه رمضان 
قرآني بود؛ خدا را ش��كر. و در سرتاسر كشور به 
همت ش��ما برادرها در هر جايي، در هر بخش، 
در صداوسيما و غير صداوسيما مردم دلشان با 
قرآن بود. ايشان اضافه كردند: ما به اين احتياج 
داريم. اين، آن چيزي اس��ت كه كشور ما به آن 
احتياج دارد، جوان هاي م��ا احتياج دارند. اين 
ت��لاوت قرآن، اي��ن حفظ قرآن ك��ه من وقتي 
مي بين��م آنجا جوان ه��ا نشس��ته اند و قرآن را 
به اصطلاح با ترتيل مي خوانند، حافظ از حفظ 
مي خواند، از ش��دت خش��نودي و خوشحالي 
واقعاً منقلب مي ش��وم؛ الحمدلل رب العالمين. 
حضرت آيت الل خامنه اي افزودند: منتها ما در 
زمينه  قرآن هنوز خيلي كار داريم؛ كارهايي كه 
بايد انجام بگيرد. ما بايستي مفاهيم قرآن را كه 
درياي عظيمي است، درياي عميقي است، بين 
مردم خودمان و خوانندگان قرآن رواج بدهيم. 

الحمدلل خيلي خوب بود. خدا را شكر. 

88523060سرويس  سياسي

1446|| روزنامه جوان |  شماره 7288   ش��وال   27  |1404 ارديبهش��ت   6  ش��نبه 

مذاكرات، منطق و اصول ايران
 از روش ه��اي رئيس جمه��ور امري��كا به 
خص��وص در دوره جدي��د، بهره گيري از 
ادبيات غير ديپلماتيك در اظهار نظر براي 
ايجاد ش��رايط غير عادي تهديد و اعمال 
فشار اوليه براي القاي نظرات خود است كه 
در شرايط كنوني با جهاني كه همه به سوي 
چند جانبه گرايي مي روند، سازگار نيست. 
به نظر مي رس��د اين يك روش سياست 
ورزي اس��ت و نمي توان به صورت قاطع 
در مورد آن اظهار نظر كرد. اما در خصوص 

طرف ايراني يك اصل انكار ناپذير بايد مورد توجه باش��د و آن اس��تواري 
مذاكرات بر منطق، عدالت و اصول سياست هاي كلي جمهوري اسلامي 
ايران است كه به طور خلاصه در سه واژه عزت، حكمت و مصلحت بارها 

توسط مقام معظم رهبري تبيين شده است. 
ايران اسلامي پيوسته طرفدار صلح در منطقه و جهان بوده و البته از جنس 
عادلانه آن و طي ساليان طولاني آن را اعلام و به آن وفادار بوده و به هيچ 
كشور و ملتي تعدي و تجاوز نكرده است. اين اصل به عنوان يك مانيفست 
كلي در تمام عرصه هاي حضور جمهوري اسلامي ايران در منطقه و جهان 
به صراحت گفته شده و پيگيري عملي نيز شده است. براي اثبات اين ادله به 

دو عبارت از فرمايشات مقام معظم رهبري ارحاع مي دهم:
امروز بشر، بيش  از گذشته  نيازمند نور رس��تگاري  و تشنه  دعوت  اسلام  
به  عدل  و صلح  و برادري  است. اس��لام  دين  اتحاد و برادري  و صلح  جهاني  

است. 
صلح بايد بر مبناي عدالت و با معرفت به كرامت انسان و به دور از اغراض 

قدرتمداران عالم باشد. 
نگاه مفهوم گرايانه به اين دو جمله از فرمايشات رهبر معظم انقلاب، عمق 

انديشه و گفتمان انقلاب اسلامي را مشخص مي كند. 
بنابراين وقتي كه طرف امريكايي با اصرار تمام دم از مذاكره مي زند، اولين 
بازخورد عدم پذيرش اين درخواست در افكار عمومي بين المللي، تعبير 
به عدم پذيرش حل مشكلات پيش آمده از سوي ايران از طريق مذاكره 
تلقي خواهد شد، بنابراين پذيرش مذاكره مبتني بر يك رفتار حكمت آميز 

و عقلايي است. 
طبيعتاً س��ويه و تلقي ديگر از ع��دم مذاكره، تمايل ب��ه مخالفت با صلح 
در منطقه اس��ت كه از آغاز درخواس��ت ب��راي مذاكره از س��وي ترامپ، 

ديپلمات هاي امريكايي سعي كردند آن را القا كنند. 
بنابراين يكي از اصول حاكم ب��ر آمادگي و پذيرش اي��ران براي مذاكره، 
پيروي از اصل ترجيح صلح عادلانه بر تنش و جنگ در منطقه براس��اس 
عزت، مصلحت و معيار عدالت اس��ت كه يك امر كاملًا معقول و پذيرفته 

شده مي باشد. 
 دومين اص��ل و منطق ايران ب��راي مذاكره، اعتماد به مه��ارت، تجربه و 

تكنيك هاي مذاكره ديپلمات هاي ايراني است. 
ايران اسلامي ترسي از مذاكره با هيچ كشوري ندارد، همان طور كه براي 
دفاع از منافع خود ترسي از مقابله و مبارزه ندارد و تنها دليل بي ميلي به 
مذاكره با امريكا، همان طور كه رهبر معظم انق��لاب بارها تأكيد كردند، 
سابقه بدعهدي هاي اين كشور است، و الا رهبر معظم انقلاب به صراحت 
فرمودند كه بنده به مه��ارت و توانمندي نمايندگان كش��ورمان اعتماد 
دارم و خوش بين هستم. بنا بر اين با اين حمايت و اعتماد به نفسي كه در 
نمايندگان ايران با حمايت رهبري ايجاد ش��ده است، انتظاري جز حفظ 

عزت ملت بزرگ ايران در اين مذاكرات نيست. 
نگاهي به نظرها در خصوص دومين دور مذاكرات در روز سي ام فروردين 
ماه در رم نيز نشان مي دهد كه نمايندگان كشورمان از رويكرد مناسب و 
توانمندي لازم براي پيش��برد مذاكرات در راستاي اهداف كشور حركت 
كرده اند و دكتر س��يد عباس عراقچي به صراحت اع��لام كرده كه طرف 
امريكايي خواسته اي خارج از چارچوب و موضوع تعيين شده براي مذاكره 

مطرح نكرده است. 
اتفاقاً آنچه از مرور اظهار نظرات كارشناسان و سياستمداران امريكا برآورد 
مي شود، اين است كه طرف امريكايي در حال تبديل زبان تهديد به زبان 
مذاكره و ديپلماسي مي باشد. البته همان گونه كه در گذشته تجربه شده، 
ممكن است كه بعضي كشورها و افراد موافق اين روند نباشند و بخواهند 
در فضاي مذاكرات و رون��د آن مداخله كرده و موج��ب ناكامي اين روند 
بشوند مثل رژيم صهيونيستي كه در محيط تنش، جنگ و ترور زيست 
مي كند و خواهان آرامش و صلح در منطقه نيست و مشاهده مي شود كه 
رژيم صهيونيس��تي مرتب به مردم بي دفاع غزه حمله مي كند و دست به 

جنايت مي زند. 
آنچه مس��لم اس��ت هدف ايران و منطق حاكم بر مذاكرات كه از س��وي 
مديران عالي نظام بر اساس آن تصميم به پذيرفتن مذاكره گرفتند، تأمين 
حداكثري منافع ملي به رغم مخاطرات ممكن است. طبيعتاً هر مذاكره اي 
دو طرف دارد و هر كدام از طرفين تلاش مي كنند كه در اين چانه زني هاي 
ديپلماتيك، حداكثر اهداف خود را به دست بياورند و اين يك امر طبيعي 
و دو طرفه است، بنابراين ادامه مذاكرات بر اساس منطق و اصول پذيرفته 
شده از سوي ايران اسلامي، مي تواند منجر به تحقق اهداف راهبردي كشور 

بر اساس عدالت و مصلحت مردم و كشور شود. 
در اين ارتباط قطعاً و پيش از مذاكره اهداف و راهبردها از سوي كارشناسان 
مبرز و مورد وثوق تهيه ش��ده و تيم مذاكره كننده ت��لاش دارد با همان 

راهبردها، منافع حداكثري كشور را پيگيري نمايد. 
در اين ميان تذكر يك نكته بسيار ضروري به نظر مي رسد. مي دانيم كه روند 
مذاكرات را مردم، گروه هاي سياسي موافق و مخالف، نخبگان، انديشمندان 
و تحليلگران رسانه اي به دقت پيگيري مي كنند. و اين حق آنها است كه با 
حساسيت ضمن حمايت از نمايندگان كشور در ميز مذاكرات از منافع ملي 
كشور خويش نيز صيانت نمايند، لذا وزارت خارجه و نخبگان و كارشناسان 
وظيفه دارند افكار عمومي را از فرهنگ مذاكره آگاه س��اخته و پس از هر 
توافق احتمالي به صورت منصفانه داده- ستانده آن را به صورت همزمان 
و با رعايت جانب انصاف مورد توجه قرار دهند، تا به راحتي همراهي افكار 
عمومي نيز با تصميمات مسئولان همسو گردد. در چنين شرايطي، پيگيري 
اهداف جناحي و سياه و سفيد ديدن آن، نه تنها سودي به حال مردم و نظام 
ندارد، بلكه نتايج مفيد آن را نيز عقيم خواهد گذاشت. اين شرايط اختصاص 
به ايران اسلامي ندارد بلكه در امريكا نيز گروه ها و افرادي وجود دارند كه با 

مذاكرات مخالف و تلاش مي كنند اين مذاكرات را مختل نمايند. 
به نظر مي رسد جمهوري اسلامي ايران بايد ضمن تعيين اصول حاكم بر 
مذاكرات و پيگيري آن و بهره گيري از گروه هاي كارشناسي و نخبگي كشور 
براي پش��تيباني نظري و حقوقي و تبيين روند مذاكرات براي مخاطبان 

مختلف تدابير لازم را معمول دارد. 
 اين نكته هم لازم به ذكر اس��ت كه انجام مذاكره يك رويكرد در اقدامات 
وزارت امور خارجه و كشور در روابط بين الملل است، لذا بهتر است ضمن دل 
نبستن به پيشبرد آن، به توانمندي هاي ملت بزرگ ايران در سايه وحدت 
و همدلي تكيه كنيم كه راه برون رفت ما از مشكلات مختلف و ايجاد مسير 

پيشرفت از همين طريق است و بس. 

   ايرنا: حجت الاسلام خطيب در نشست كميس��يون امنيت ملی و 
سياست خارجی مجلس ضمن اشاره به برنامه هاي ضد امنيتي دشمن 
عليه كش��ور گفت كه طي سه س��ال اخير تغييراتي در جنگ تركيبي 
دشمن عليه جمهوري اسلامي از جمله در حوزه فناوري به وجود آمده 
است.   سخنگوی كميس��يون امنيت ملی در روايت اين نشست افزود: 
طبق گفته وزير اطلاعات، سعي دشمن بهره گيري از بسترهاي اجتماعي 
براي اغتشاش بود،   كه  اين تلاش ها با حضور مردم و هوشياري جامعه 

اطلاعاتي ناكام مانده است

۴

نهج البلاغه در کلام امام خامنه ای

ابوالفضل صفري

داود عامري

كارشناس سياسی

فرمان�ده قرارگاه مش�ترك پدافن�د هوايي 
خاتم النبي�ا )ص( و فرمان�ده ني�روي ه�وا 
فض�اي س�پاه پاس�داران انقاب اس�امي 
از مواض�ع پدافن�دي نطن�ز و خن�داب 
بازدي�د و آمادگ�ي دفاع�ي اي�ن يگان ه�ا 
را م�ورد ارزياب�ي عمليات�ي ق�رار دادن�د. 
به گزارش روابط عمومي ارتش، صبح پنج شنبه 
امير س��رتيپ عليرض��ا صباحي ف��رد فرمانده 
قرارگاه مشترك پدافند هوايي خاتم الانبيا)ص( 
و س��ردار حاجي زاده فرمانده نيروي هوافضاي 
س��پاه پاس��داران انقلاب اس��لامي از مواضع 
پدافن��دي نطنز و خن��داب بازدي��د و آمادگي 
دفاعي اين يگان را مورد ارزيابي عملياتي قرار 

دادند. 
امير سرتيپ صباحي فرد در اين بازديد با بيان 
اينكه پدافند بومي با عدم وابستگي به خارج از 
كشور در سطوح بالا در دستور كار پدافند هوايي 
كشور است، تصريح كرد: توسعه علوم پدافندي 
در راس��تاي ايجاد امنيت و ارتقای بازدارندگي 

امري مهم است و لحظه اي تعلل جايز نيست.
 فرمانده قرارگاه مش��ترك پدافند هوايي خاتم 
الانبيا )ص( با اش��اره به نق��ش پدافند هوايي 
در تأمي��ن امني��ت مراك��ز حس��اس و حياتي 
اظهارداشت: پدافند هوايي كشور با هم افزايي و 
تلاش روز افزون مراكز دانش بنيان، دانشگاه ها 

و مؤسسات تحقيقاتي هر روز در حال رقم زدن 
افتخارات بي بديلي در راس��تاي تأمين امنيت 
پايدار آسمان كش��ورمان اس��ت آن هم با اوج 

تحريم هاي ناجوانمردانه.
 وي تأكيد كرد: نيروهاي مس��لح كش��ورمان 
همواره خواستار صلح و آرامش در سطح منطقه 
و ني��ز اجتناب از حاش��يه پردازي و ش��يطنت 
بيگانگان، به ويژه در امور داخلي و توان دفاعي 

هستند و هرگز آسودگي خاطر هموطنانمان را 
با هيچ موردي معامله نخواهند كرد. 

امير س��رتيپ صباحي ف��رد در بخش ديگري 
از س��خنان خود با تأكيد بر همكاري، تعامل و 
تبادل دانش نيروي هوا فضاي سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامي با مجموعه پدافند هوايي كشور، 
گفت: در آينده نزديك شاهد افتخار آفريني هاي 
منحصر ب��ه فردي در مجموع��ه پدافند هوايي 

كش��ور خواهيم بود و يقيناً با ت��لاش جهادي 
مهم ترين مؤلفه كنوني نيروهاي مس��لح يعني 
تأمين امنيت پايدار را با جديت و فعاليت هاي 

هدفمند شبانه روزي ادامه مي دهيم. 
   از وابستگي پدافندي بي نياز شده ايم

فرمانده قرارگاه مش��ترك پدافند هوايي خاتم 
الانبي��ا )ص( كش��ور همچني��ن در بازديد از 
بخش هاي مختلف گروه پدافند هوايي ش��هيد 
جهانتاش خنداب كه به اتفاق س��ردار حاجي 
زاده فرمانده نيروي هوافضاي سپاه انجام شد، 
طي س��خناني در جمع فرمانده��ان اين يگان 
پدافندي گفت: اتحاد نيروهاي مس��لح همانند 
خاري بر چشم دشمنان اس��ت كه مستكبران 
جهاني را در دستيابي به اهداف شومشان ناكام 
گذاشته اند و همين امر باعث اقتدار نظام مقدس 
جمهوري اسلامي ايران در عرصه جهاني شده 
است. اين امر در وهله اول مرهون لطف خداوند 
و در وهله دوم مرهون رهنمودهاي مقام معظم 
رهبري )مدظله العالي( و خون ش��هدا اس��ت. 
امروز س��امانه هاي پدافندي بومي به كوشش 
نيروهاي جوان و انقلابي اين مرز و بوم ساخته 
شده است كه كشور را از وابس��تگي نظامي به 
بيگانگان بي نياز كرده و يقيناً اين دستاورد يكي 
از موضوعات مثبت و ارزن��ده در كارنامه ارتش 

انقلابي است. 

بازديد امير صباحي فرد و سردار حاجي زاده از مواضع پدافندي نطنز و خنداب

نيروهاي مسلح آسودگي خاطر هموطنان را با هيچ چيز معامله نخواهند كرد

     دفاعی

خدا را ش�كر، امس�ال ماه مبارك الحمدلل 
يك ماه رمضان قرآني بود؛ خدا را ش�كر. و 
در سرتاسر كشور به همت شما برادرها در 
هر جايي، در هر بخش، در صداوسيما و غير 
صداوسيما مردم دلش�ان با قرآن بود.  ما به 
اين احتياج داريم. اين، آن چيزي است كه 
كش�ور ما به آن احتياج دارد، جوان هاي ما 
احتياج دارند. اين ت�اوت قرآن، اين حفظ 
قرآن كه م�ن وقتي مي بين�م آنجا جوان ها 
نشس�ته اند و قرآن را به اصط�اح با ترتيل 
مي خوانن�د، حاف�ظ از حف�ظ مي خواند، از 
ش�دت خش�نودي و خوش�حالي واقع�اً 
منقلب مي ش�وم؛ الحم�دلل رب العالمين.

رهبر معظم انقاب در مجلس عزاداري شهادت حضرت امام صادق)ع(: كوتاهی های ما، يك جا دهن لقی مان، يك جا كمك نكردنمان، يك جا اعتراض كردن بيخودی 
 يك جا صبر نكردن مان، يك جا تحليل غلطی كه  از اوضاع می كنيم، گاهی تأثير می گذارد - تأثيرات تاريخی-  يعنی اين جور مسير را عوض می كند

khamenei.ir 


